
 آرمان ملی: تصمیمات دوگانه فدراسیون فوتبال در 
مورد استفاده از VAR و البته کیفیت این سیستم ها در کنار 
عدم تایید قرارداد خرید این سیستم توسط هیات رئیسه 
فدراسیون چالش اساسی در این خصوص ایجاد کرده است. 

   اعتراضات 
هفته  دو  مسابقه   ۱۶ مجموع  از  مسابقه   ۵ اینکه  با 
آغازین بیست وچهارمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال 
 )VAR( باشگاه های کشور با حضور کمک داور ویدئویی
انجام شده، اما چالش و حاشیه های مربوط به داوری، از 
ک نوشت:  هیچکدام از مسابقات دور نمانده است. تابنا
 VAR هرچند توجه ویژه فدراسیون فوتبال برای استفاده از
بیشتر معطوف به دیدارهای دو تیم استقلال و پرسپولیس 
بوده و اعلام شد در هفته دوم جز دیدارهای دو تیم سرخابی 
ک و نساجی مازندران هم با  پایتخت، دیدار آلومینیوم ارا
حضور VAR برگزار می شود. با این حال هنوز این تکنولوژی 
جای خود را در فوتبال ایران باز نکرده، مشکلات، چالش ها 
و حواشی مربوط به آن آغاز شده است. به طور مثال در 
هفته نخست، چادرملو اردکان یزد مقابل سپاهان قرار 
گرفت که برخی مشکلات و اشتباهات داوری صدای مهمان 
یزدی را درآورد و سعید اخباری، سرمربی چادرملو معتقد 
به اشتباهات تأثیرگذار داور در نتیجه پایانی بود. از طرفی 
سپاهانی ها هم به اعلام آفساید کاوه رضایی معترض بودند 
 VAR را عامل اشتباهات داوری دانستند. نبود VAR و نبود
در دیدار خیبر خرم آباد و سپاهان و گل دوم سپاهان که 
به نظر می رسید مهاجم این تیم در محوطه جریمه خیبر 
 VAR مرتکب خطا شده، بار دیگر نشان داد که جای خالی
واقعی در سایر مسابقات هم الزامی است. هرچند حضور ژوزه 
مورایس، سرمربی سپاهان در رختکن داوران پس از پایان 
بازی به این حواشی بیشتر هم دامن زد. پرسپولیسی ها 
در دیدار هفته نخست مقابل ذوب آهن با وجود VAR در 
استادیوم معتقد بودند که پنالتی آنها نادیده گرفته شد. 
، آنها اعتقاد به این دارند که پیش از  در دیدار هفته دوم نیز
کتور روی وحید امیری خطا شده بود  خطای منجر به گل ترا
و داور با وجود نزدیکی به صحنه، از این اتفاق چشم پوشی 
کرده است. به چشم نیامدن خطای هند مهدی ترابی 
که عامدانه به نظر  و جلوگیری او از عبور توپ با دست 
کارشناسی ها مبنی بر تصمیم اشتباه  می رسید و برخی 
VAR در اخراج سروش رفیعی چالش های داوری در دو 
کنش  دیدار ابتدایی پرسپولیس بوده است. پخش شدن وا
کتور و پرسپولیس پس  کمک داوران در اتاق VAR دیدار ترا
کنش های زیادی به دنبال  از اخراج سروش رفیعی هم وا
داشته و طیفی از پرسپولیسی ها معتقدند داوران در حالی 
شادی از تصمیم شان بوده اند. دیدارهای استقلال نیز کم 
با حواشی سر و کار نداشته؛ دیدار هفته اول این تیم مقابل 
شمس آذر قزوین با VAR برگزار شد که گل دوم مشکوک 
گردان  به آفساید استقلال، پس از بازبینی تأیید شد و شا
جواد نکونام به پیروزی رسیدند. در دومین دیدار استقلال 
مقابل ملوان هم، کوپال ناظمی دو پنالتی را برای استقلال 
تشخیص داد که هر دو تصمیم او با کمک داور ویدئویی 

تأیید شد. با این حال، جواد نکونام در پایان بازی نسبت 
به تصمیم داور برای گرفتن ۶ دقیقه وقت اضافه که البته 
داور بیش از ۸ دقیقه لحاظ کرد، اعتراض داشت و باشگاه 
استقلال نیز در این خصوص اطلاعیه ای صادر و نسبت به 
موضوع اعتراض کرد. در حالی که ملوانی ها نسبت به اتفاقات 
داوری معترض بودند و حتی رضا جعفری، گلزن ملوان مقابل 
استقلال در پایان بازی »کمک داور ویدئویی« را »کمک آبی 
ویدئویی« خواند تا به تصمیمات VAR اعتراض کرده باشد. 
تمام این چالش ها و حواشی، در حالی پدید آمده است 
که کمک داور ویدئویی مورد استفاده فدراسیون فوتبال 
، حداقل در ظاهر با استانداردهای فنی این  در لیگ برتر
سیستم فاصله دارد. نداشتن دوربین های مخصوص از 
زوایای مختلف، پخش نشدن تصاویر در حال بازبینی حتی 
برای بیننده های تلویزیونی، اعلام نشدن علت بازبینی در 
تصاویر و مواردی از این دست، در همین دو هفته ابتدایی 
به حواشی داوری افزوده است. نکته جالب اینکه در تصاویر 
 VAR تلویزیونی یا تصاویر ثبت شده توسط رسانه ها از اتاق
تمام مانیتورها در حال نمایش یک زاویه از صحنه بازبینی 
کمک داوران هستند که البته در تصاویر مشخصاً کیفیت 
چندانی از زوایای مورد بازبینی وجود ندارد. از همین رو 
برخی حتی استاندارد VAR فدراسیون فوتبال را زیر سؤال 
برده اند و تصور می کنند که تقلبی است و صرفاً برای تأیید یا 
توجیه برخی تصمیمات داوران مورد استفاده قرار می گیرد. 
حالا بماند که مدتی است در استاندارد جهانی، علاوه بر 
پخش تصاویر مورد بازبینی در اتاق VAR روی نمایشگر 
ورزشگاه، داور مسابقه نیز علت تأیید یا تغییر تصمیمش 
گران و روی تصاویر تلویزیونی  را پس از بازبینی برای تماشا
توضیح می دهد تا اقناع کامل صورت بگیرد. موردی که به 
نظر می رسد همان طور که ورود VAR برای فوتبال ایران 
پروسه ای زمان بر بود، رسیدن به چنین نقطه ای هم با 

وجود مدیریت فعلی فدراسیون فوتبال، زمان بر باشد. 
 ، آنچه مشخص است، تا پایان هفته دوم مسابقات لیگ برتر
بودن و نبودن کمک داور ویدئویی )VAR( در فوتبال ایران 
با حواشی همراه است. آنقدر پر حاشیه که می توان بود و 
گر مشخص شود  نبود VAR را یک شر مطلق خواند؛ حال ا
که این دستگاه ها تقلبی هم بوده، دیگر حیثیتی هم برای 
پدیدآورندگان این ماجرا باقی نمی ماند. آنچه مشخص 
است، اینکه تا این لحظه کمک داور ویدئویی در فوتبال ایران 
کمکی به کم کردن حواشی نکرده که البته دور بودن آن از 
استانداردهای لازم هم در ایجاد حاشیه بی تأثیر نبوده است. 

   مصوبه؟
VAR وارد شده علاوه بر اینکه تاییدیه  دستگاه های 
هیات  تاییدیه  ندارند  را  صداوسیما  و  نظاتی  نهادهای 
رئیسه فدراسیون فوتبال را هم ندارند! اعتماد آنلاین در 
که  را  دستگاه ها  پول  فدراسیون  نوشت:  خصوص  این 
گفته می شود رقمی بیش از دو میلیون دلار است را از نزد 
حساب های ایران در فیفا پرداخت کرده است. پولی که فیفا 
بابت صعود ایران به جام جهانی به عنوان پاداش در نظر 
گرفته بود. طبق اطلاعات جدید به دست آمده دستگاه های 
وارد شده علاوه بر اینکه تاییدیه نهادهای نظاتی و صداوسیما 
را ندارند تاییدیه هیات رئیسه فدراسیون فوتبال را هم ندارند! 
گاه در این زمینه گفت قراردادهای امضا شده به  یک منبع آ
تایید هیات رئیسه فدراسیون فوتبال نرسیده اند.این یعنی 
خ دادن است که می تواند تا مدت ها  فاجعه ای در حال ر
گریبان فدراسیون فوتبال را بگیرد. طبق آخرین اطلاعات 
نهادهای نظارتی مشغول بررسی این پرونده می باشند و حالا 
هم که داد تمام تیم ها درآمده، چه آنهایی که بازی هایشان 
با VAR برگزار می شود به خاطر کیفیت دستگاه و چه آنها که 
با بی عدالتی بدون کمک داور ویدئویی بازی می کنند، باید 

فکر عاجلی در این زمینه صورت بگیرد. 
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چالش بزرگ فدراسیون فوتبال 

از کیفیت VAR تا عدم تایید قرارداد خرید! 

 آلیسون:  
وقت رفتن به عربستان نبود

، سنگربان برزیلی، سال ۲۰۱۸ به  آلیسون بکر
کنون دروازه بان  لیورپول پیوست و از آن زمان تا
نخست این تیم بوده است. در شرایطی که چند 
هم تیمی سابقش نظیر فابینیو، روبرتو فیرمینو 
و جردن هندرسون راهی عربستان شدند، این 
دروازه بان پیشنهاد حضور در لیگ این کشور 
خاورمیانه ای را رد کرد. این دروازه بان ۳۱ساله 
کید کرد آماده نیست باشگاهی را ترک کند که  تا
با آن قهرمانی لیگ برتر و لیگ قهرمانان اروپا را به 
دست آورده است. آلیسون که قراردادش تا سال 
۲۰۲۶ با گزینه تمدید برای یک سال دیگر اعتبار 
دارد، به روزنامه دیلی میرر گفت: می خواهم 
به قراردادم احترام بگذارم و قراردادم را اینجا 
تمام کنم. واقعا اینجا خوشحالم و خانواده ام 
نیز خوشحالند. در لیورپول هرگز به نقطه ای 
نرسیدم که درباره دستمزد و چیزهایی از این 

قبیل صحبت کنم.

ویژه

حضور بازیکنان عضو مدرسه فوتبال 
گل گهر دست در دست بازیکنان 
دو تیم در بازی گل گهر و استقلال 
خوزستان اقدام قابل توجهی 
بوده که پیش از شروع هفته دوم 
رقابت های لیگ برتر شاهدش 

بودیم.

سوکول چیکالشی مهاجم 
34 ساله قونیه اسپور که روز 
گذشته از تیم خود  شنبه 
وز  دیر کرد،  خداحافظی 
یز  واز مستقیم به تبر با پر
کتور  رسید تا کار خود را با ترا

استارت بزند. 

در حالی که همه منتظر بودند 
و  ند  نو ا بیر  ، بی ا تر ببینند  تا 
اسماعیلی فر چه برخوردی با 
هم بازیان سابق خود خواهند 
داشت، آنها بلافاصله بعد از پایان 
مراسم ابتدای بازی به سمت 
نیمکت تیم پیشین خود رفتند. 

ت
شــ

س نو
عک

        نیمکت تیم قبل   بازیکنان مدرسه فوتبال  مهاجم جدید

گفتوگو

مرتضی فنونی زاده پیشکسوت پرسپولیس و 
کارشناس فوتبال در مورد وضعیت پرسپولیس و 

عملکرد سرمربی این تیم صحبت کرد. 
   عملکرد گاریدو را چگونه ارزیابی می کنید؟

با توجه به میزان آمادگی جسمانی و شرایط و 
مصدومیت بازیکنان، گاریدو هنوز ترکیب اصلی 
خودش را ندارد. به نظرم افشین پیروانی می تواند 
در این زمینه او را یاری دهد. جای تعجب دارد 
کافی از بازیکنانش پیدا  که او هنوز شناخت 
نکرده است. غیر از جای خالی ترابی که آن هم 
کتور ندارد، در بقیه پست ها  شرایط خوبی در ترا
به مشکل نخوردیم. الکسیس گندوز هم که از 
بیرانوند خیلی بهتر است، خدا را شکر العملود 
هم از اسماعیلی فر خیلی بهتر است. بازیکنان 
بسیار خوبی جذب باشگاه شده اند و از قبلی ها 
بهتر هستند. گاریدو باید از داشته هایش بهتر 
استفاده کند. یک روز صادقی را فیکس می کند 
و بازی دوم او را در دقایق آخر می آورد یا اورونوف 
را در یک بازی فیکس می کند و در بازی دیگر در 
ترکیب قرارش نمی دهد. به نظرم باید هر چه 
زودتر به ترکیب اولیه خود برسد. البته اورونوف 

هم آن اورونوف همیشگی نیست. 
کتور 10 نفره شد!    پرسپولیس مقابل ترا

وقتی گل را ۱۰ نفره زدیم، در دقایق آخر ۲ 
کتور از بین  موقعیت گل ۱۰۰ درصد از سوی ترا
ک دفاعی بودیم. هر  رفت و شانس آوردیم و در لا
۲ گل  بازی روی ضربات ایستگاهی بود و دو تیم 
به دنبال باز کردن گره بازی در از این روش بودند. 
زمانی که بشار رسن رفت ترابی وظیفه پاسوری و 
ایجاد موقعیت را داشت که متأسفانه جایگزین 
گندوز نیز  شایسته ای برای او پیدا نکردیم. 
شوت گیر خوبی است، اما متاسفانه دوضرب گیر 
است. او چپ پاست و نباید به پای راستش پاس 

بدهند. 
   بازی بعدی پرسپولیس با فولاد است! 

سرخپوشان در بازی بعدی با فولاد شرایط 
سختی را سپری خواهند کرد زیرا ورزشگاه قزوین 
محیطش باز است و باد آن جا زیاد است و هوای 
سردی دارد. واقعاً ورزشگاه آزادی شرایطش با 
همه جا فرق دارد و تا زمانی که آن جا بازی نکنیم 
کی خواهیم داشت. علاوه بر آن  شرایط خطرنا

گل محمدی شناخت کافی از بازیکنان ما دارد. 
   نظر شما در رابطه با ویدئوی وایرال شده 
از خداداد عزیزی و هاشم بیک زاده چیست؟

 خداداد آدم رک و شوخ طبعی است، اما اصلاً 
حرکت او را نپسندیدم! باید در جای مناسب 
شوخی کرد. خداداد با توجه به جایگاهی که دارد 
باید متانت بیش تری داشته باشد و سنگین رفتار 
کند تا آخر به اینجا نرسد که کل فضای مجازی 
گل به استرالیا زدی  که خداداد یک  بگویند 
فکر کردی کی هستی! حیف است این اتفاقات 
بیفتد. خداداد عزیزی باید بیش تر از این ها 
حواسش را جمع کند زیرا میلیون ها بیننده این 
ویدئوها را می بینند. در کل شوخی جالبی با 
هاشم بیک زاده انجام نداد و صحبت هایش در 
رابطه با قلعه نویی و مجیدی اصلاً شایسته نبود. 

فنونی زاده:
گاریدو هنوز ترکیب 

اصلی خودش را ندارد

پژمان درستکار سرمربی تیم ملی  
کشتی آزاد شد

ایسنا: رئیس فدراسیون کشتی در حکمی 
پژمان درستکار را مجددا به سمت سرمربیگری 
تیم ملی کشتی آزاد ایران منصوب کرد. در حکم 
علیرضا دبیر ضمن قدردانی از همدلی و همراهی 
محسن کاوه در ماه های منتهی به المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس آمده است: قبول مسئولیت توسط ایشان 
در آن مقطع حساس در نهایت منجر به کسب 
نتایجی شد که برای همیشه در تالار افتخارات 
ورزش کشور ثبت است. در این حکم با اشاره به 
خاتمه یافتن مدت تفاهم و قرارداد فدراسیون 
کشتی و محسن کاوه، مسئولیت سرمربیگری 
کشتی آزاد در دوره پیش رو مجددا  تیم ملی 
گذار شده است. در  به آقای پژمان درستکار وا
بخش دیگری از حکم صادره آمده است: تلاش 
خستگی ناپذیر و کوشش بی وقفه برای رساندن 
، مورد  تیم ملی کشتی آزاد به جایگاهی رفیع تر
انتظار مردم ایران است و مادامی که این سعی 
و تلاش به کامل ترین شکل ممکن ادامه داشته 
باشد، سرمربی و کادر فنی مورد حمایت قاطع 

فدراسیون کشتی قرار خواهند داشت. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
تسنیم: بازیکن باتجربه مس سونگون ورزقان از اظهارات 
سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان پیرامون حاشیه های 
پُررنگ تر از متن دیدار این دو تیم انتقاد کرد. مهدی جاوید درباره 
نتایج مس سونگون در شش هفته نخست لیگ برتر فوتسال و 
کسب ۱۴ امتیاز از این هفته ها، گفت: نتایج مس در شش هفته 
نخست را نه می توان خیلی خوب دانست، نه ضعیف. دو امتیازی 
که در زرند مقابل فولاد زرند از دست دادیم، پنج هفته دیگر را تحت 
تأثیر قرار داد. به نظرم در مجموع عملکرد متوسطی داشتیم.  
جاوید درباره حاشیه های زشت دیدار گیتی پسند - مس سونگون 
خاطرنشان کرد: واقعاً باید تأسف خورد که مسابقه ای به این زیبایی 
و جذابیت، تحت تأثیر برخی رفتارهای بچگانه و غیرحرفه ای 
عده ای قرار می گیرد. سال هاست که رقابت اصلی قهرمانی لیگ 
برتر میان مس سونگون و گیتی پسند در جریان است، اما همیشه 
احترام زیادی میان تیم ها و بازیکنان وجود داشت. وی با اشاره 
به اظهارات محمد کشاورز سرمربی گیتی پسند در مورد حواشی 
الکلاسیکوی فوتسال ایران تصریح کرد: متأسفانه مسابقه امسال 
با وجود کیفیت فنی بالا، از لحاظ اخلاقی و شخصیتی در شأن 
فوتسال ایران نبود. فقط لازم می دانم به یک نکته اشاره کنم. 
سرمربی گیتی پسند گفت رفتاری شنیع و غیرقابل پخش از بازیکن 
جوان مس )بهروز عظیمی( سر زد؛ آیا کشاورز آن همه فحش 
ناموسی به بازیکنان مس را نشنید؟  بازیکن مس سونگون در ادامه 
اظهار داشت: سرمربی گیتی پسند فحش های شنیع، ناجوانمردانه 
و غیرقابل پخش که باعث تأسف جامعه فوتسال بود را نشنید و 

پرتاب آن همه بطری و شیشه به بازیکنان مس را ندید؟  
ایسنا: با اعلام پزشک تیم فوتبال پرسپولیس مدافع مصدوم 
سرخپوشان باید چند روزی زیر نظر کادر پزشکی باشد.  دکتر فرید 
زرینه، رئیس کمیته پزشکی باشگاه پرسپولیس، با بیان اینکه مرتضی 
پورعلی گنجی به دلیل کشیدگی از ناحیه چهارسر ران باید چند روزی 
زیر نظر کادر پزشکی تمرین کند، گفت: پورعلی گنجی در جریان 
تمرین روز جمعه آسیب دید و بلافاصله کارهای اولیه برایش انجام 
شد و هماهنگی برای اعزام به تصویربرداری صورت گرفت. او افزود: 
بعد از انجام MRI و رسیدن جواب مشخص شد که پورعلی گنجی از 
ناحیه چهارسر ران دچار کشیدگی شده است و باید چند روز زیر نظر 
کادر پزشکی باشد. تلاش می کنیم او را در سریع ترین زمان ممکن 

برای رسیدن به تمرینات گروهی آماده کنیم.

بیــنالمــلل
    سرمربی بارسلونا گفت مهاجم لهستانی اش به روزهای اوج 
لیگا توانست  برگشته است. بارسلونا در هفته دوم رقابت های لا

با نتیجه دو بر یک برابر اتلتیک بیلبائو به پیروزی برسد. در 
این بازی هم روبرت لواندوفسکی درخشید و توانست گل 

دوم آبی اناری ها را به ثمر برساند. این مهاجم لهستانی 
که گمانه زنی ها درباره جدایی اش در تابستان زیاد بود 
نشان می دهد بسیار آماده است. او در دو بازی سه گل 
برای آبی اناری ها به ثمر رسانده است. به نوشته آس، 

هانسی فلیک، سرمربی آلمانی بارسا، به ستایش 
از لواندوفسکی پرداخت و گفت: بله، من هم 

قبول دارم که لواندوفسکی به اوج برگشته 
است. من او را به خوبی می شناسنم. 

او به خوبی خط دفاعی حریف را 
پرس می کند و این چیزی است 
که ما می خواهیم. خوشحالم که 

این بازیکن آماده است و به تیم کمک می کند. 
خوشبختانه در این بازی هم به پیروزی 

دست پیدا کردیم. شور و هیجان زیادی را 
در بازیکنان می بینم و این وضعیت باید 

ادامه داشته باشد. از بازیکنان خواستم 
که آرامش خود را حفظ کنند. فلیک 

درباره صحبت هایی که با نیکو ویلیامز 
بعد از بازی داشت، گفت: قهرمانی در 

یورو را به این بازیکن تبریک گفتم.

کتور سرد و بی روح بود  درخشان: پرسپولیس مقابل ترا
حمید درخشان بازیکن پیشین پرسپولیس 
کتور بازی خوبی را به  گفت: پرسپولیس برابر ترا
نمایش نگذاشت و با پرسپولیس سال های 
قبل فاصله زیادی داشت. حمید درخشان 
در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی از عملکرد تیم 
کتور که با تساوی یک، یک  پرسپولیس برابر ترا
به پایان رسید، اظهار کرد: پرسپولیس نیمه 
اول اصلا خوب بازی نکرد، نیمه دوم هم یک 
اخراجی داد و یک گل هم در کار ایستگاهی 
زد که آب سردی بود که ریخت و سبب شد تا 
شرایط برای پرسپولیس متعادل شود. وی 
گفت: چیزی که پرسپولیس بخواهد در این 

بازی نشان دهد وجود نداشت که نمی دانم 
گران  دلیل آن به خاطر حضور زیاد تماشا
بود.  دخیل  دیگری  عوامل  یا  بود  کتور  ترا
درخشان ادامه داد: البته چیدمان نفرات 
در نیمه اول هم خوب نبود و در نیمه دوم 
که در پرسپولیس صورت  با چند تعویضی 
گرفت به تیم کمک کرد تا گل مساوی را به ثمر 
برساند. پیشکسوت پرسپولیس با بیان اینکه 
انتظار چنین بازی را از پرسپولیس نداشته 
است، افزود: در این دیدار پرسپولیس بازی 
خیلی خوبی را به نمایش نگذاشت و انتظار 
چنین بازی را از پرسپولیس نداشتم. بازی 

سرد و بی روحی بود و پرسپولیس همیشگی 
سال های  پرسپولیس  از  حقیقت  در  نبود 
رفته  رفته  امیدوارم  که  گرفته  فاصله  قبل 
کتور نیز  بهتر شود. وی در ارزیابی از تیم ترا
کتور مهره های زیادی جمع کرده و  گفت: ترا
چون در خانه خودش بازی می کرد از امتیاز 
گر برخوردار بود و تا حدودی بهتر از  تماشا
پرسپولیس بازی می کرد. درخشان افزود: 
گندوز دروازه بان پرسپولیس روز خیلی خوبی 
داشت و پرسپولیس نتیجه تساوی این بازی را 
گذار  مدیون  او است در غیر این صورت بازی را وا
می کرد. این گلر موقعیت های خیلی خوبی 

را گرفت و بهتر از بیرانوند عمل کرد. بازیکن 
پیشین پرسپولیس درباره ضعف پرسپولیس 
در این بازی، اظهار کرد: خط دفاع و هافبک 
پرسپولیس اصلا خوب نبود و متاسفانه بازی 
خوبی را پشت سر نگذاشت. وی خاطرنشان 
کرد: قطعا اینکه پرسپولیس ۲ امتیاز از ۲ بازی 
خود کسب کرده از نظر روحی و روانی روی این 
تیم تاثیر بدی خواهد گذاشت و باید تلاش کند 
کید کرد:  تا بازی بعدی خود را ببرد. درخشان تا
پرسپولیس نیاز به تغییرات و بازسازی دارد و 
باید شکل و شمایل کاری خود را نیز تغییر دهد 

تا از کورس قهرمانی عقب نماند. 

مجید نامجومطلق پیشکسوت باشگاه استقلال از سرمربی 
آبی پوشان درخواست کرد امسال تمرکزش بیشتر روی مسائل 

فنی تیم باشد تا حواشی. 
   تساوی مقابل ملوان 

مجید نامجومطلق در گفت وگو با تسنیم، درباره تساوی ۲ - ۲ 
تیم فوتبال استقلال برابر ملوان بندرانزلی در هفته دوم لیگ 
برتر فوتبال، اظهار داشت: لیگ با شرایطی خاص آغاز می شود 
و در هفته های ابتدایی تیم ها از نظر آمادگی، انسجام تیمی و 
کتیکی به انسجام لازم نرسیده اند. برنامه های آماده سازی و  تا
بدنسازی نیاز به ریکاوری دارد تا بدن بازیکنان از فشار سنگین 
خارج شود. با این اوصاف کسب امتیاز در هفته های اول سخت 
است و به همین دلیل امتیازهای شروع فصل می تواند در جدول 
آخر فصل تأثیرگذار باشد. استقلال از این قاعده مستثنی نیست 
و از نظر شرایط بدنی ایده آل نشده، اما مهم است در این شرایط 

امتیازهای لازم را کسب کنند. 
   امتیازات 

وی افزود: استقلال از دو بازی اخیر چهار امتیاز گرفته و با وجود 
اینکه از شرایط آرمانی دور است، بد نتیجه نگرفته. استقلال 
به عنوان تیمی که مدعی قهرمانی است نباید به راحتی گل بخورد. 

وقتی با تلاش به گل می رسید، از آن طرف هم نباید دروازه تان 
باز شود. استقلال در همین بازی قبلی در دو صحنه راحت 
دروازه اش باز شد. این مسأله برای تیمی که مدعی قهرمانی 
است، خوب نیست. می دانیم بازیکنان به هماهنگی نرسیده اند 
و تغییراتی در تیم ایجاد شده و نیاز به زمان است. گرفتن این چهار 
امتیاز نشان دهنده تجربه و بزرگی استقلال است، اما برای مدعی 
بودن باید یکسری ایرادها برطرف شود. استقلال در سه چهار 

هفته اول باید به نتیجه فکر کند تا مسأله فنی. 
   انتقاد های نکونام 

پیشکسوت باشگاه استقلال در مورد انتقادهای جواد 
نکونام از مدیران این باشگاه تصریح کرد: اعتقاد دارم یک تیم 
کامل بهتر از تیم پرمهره است. وقتی تیمی در همه پست ها 
کامل است و هارمونی لازم را دارد، توانمندتر از تیمی است که 
کله اصلی اش جور نیست. تیم هایی  بازیکن زیادی دارد، اما شا
هستند که در یک پست چهار بازیکن طراز اول داشته باشند، 
اما در پست دیگری می لنگند. ترکیب ایده آل باید اسکلت 
تیمی خوبی داشته باشد. با توجه به غایبان استقلال در 
این دو بازی، عملکرد تیم خوب بود. نامجومطلق ادامه داد: 
توصیه ای به نکونام دارم و باید بگویم شرایط امسال مثل سال 

گذشته نیست. در فصل قبل یکسری مشکلات داشتیم، دیر 
اضافه شدن نکونام، عدم جذب بازیکن و... قابل توجیه بود، 
اما امسال زمان لازم را داشته است و باید به گونه ای باشد که 
انتقادهایش کمتر باشد. یکی از مشکلاتی که فصل قبل باعث 
شد استقلال قهرمان نشود اختلاف نظر و گله و شکایت ها بود. 
یک مجموعه برای موفقیت باید همدل باشند و در توافق 
گر الان  کامل کار کنند. دو هفته از بازی ها گذشته است و ا
ح شود بار دیگر مشکلاتی به وجود می آورد که  مسائلی مطر
آسیب می زند. به نکونام توصیه می کنم حرفه ای و دلسوزتر به 
استقلال نگاه کند و تمرکزش را روی تیمش بگذارد تا مسائل 

حاشیه ای. 
    بازیکنان خارجی

وی راجع به عملکرد بازیکنان خارجی استقلال هم به تسنیم 
گفت: نبود بلانکو اثر منفی در استقلال گذاشته است، او فصل 
گذشته یکی از مهره های تأثیرگذار تیم بود. بازیکنان جدید ۲۰ 
دقیقه بازی کردند و نمی شود آنها را قضاوت کرد. با این حال، 
اندونگ را خوب دیدم و امیدوارم در دیدارهای بعدی بیشتر 
کوتا نیز بازی کرد، ولی زود است درباره او  از او استفاده شود. کا

قضاوتی انجام دهیم.

نیاز استقلال به مهاجم 

استقلال مقابل ملوان بندرانزلی نتیجه ای بهتر از تساوی 
ثبت نکرد.  من از بازی استقلال لذت بردم. مخصوصاً اندونگ و 
کوتا، بازیکنان خارجی جدید تیم بی نظیر بودند و سرعت بازی  کا
استقلال با حضور این ۲ بازیکن بالا رفته است. من فکر می کنم 
خرید های نکونام خیلی خوب هستند و ۳ خارجی استقلال از 
کوتا می توانند برای استقلال  جمله مارشاریپوف، اندونگ و کا
مثمر ثمر باشند؛ خط هافبک استقلال کیفیت مناسبی دارد 
گر بلانکو به ترکیب اضافه شود تیم استقلال در خط جلو هم  و ا
شرایط بهتری خواهد داشت.  استقلال با تیمی مانند ملوان بازی 
کیفیتی است و نمی توانیم این  داشت که تیم بسیار خوب و با
تیم را دست کم بگیریم. پارسال هم دیدید ملوان چقدر خوب 
کیفیتی را به  بازی کرد و امسال هم تقویت شده و بازیکنان سرباز با
خدمت گرفته و نفراتی مانند امید نورافکن را جذب کرده است.  
گر اتحاد استقلالی ها بیشتر باشد تیمی متفاوت تر  فکر می کنم ا
در این فصل از آن ها خواهیم دید. به نظرم استقلال در ۳۰ دقیقه 
کیفیت بازی کرد و سرعت بازی بسیار بالا رفته بود.  پایانی بسیار با
رامین رضاییان در سمت راست استقلال خوب کار می کند و یک 
شور و شعفی دارد که هر بیننده ای از نحوه بازی اش لذت می برد. 
بازیکن جناح چپ هم باید از کانال های کناری نفوذ های خوبی 
داشته باشد. البته مارشاریپوف در آن سمت به استقلال کمک 
می کند. در مجموع بلانکو در صورتی که به ترکیب تیم اضافه شود 
و یا یک مهاجم خارجی خوب دیگر بگیرند به نظرم آبی پوشان 
امسال متفاوت تر بازی خواهند کرد.  استقلال به یک مهاجم 
ششدانگ در خط حمله نیاز دارد. من اعتقاد دارم تیم ما با توجه 
به بازیکنانی که در اختیار گرفته کیفیت بهتری پیدا کرده است. 
خدا را شکر می توانیم خیالمان راحت باشد که استقلال در خطوط 
مختلف شرایط مناسبی دارد. به هر حال سامان فلاح به خط دفاع 
اضافه شده که بازیکن جوانی است و در کناره ها کوشکی و اسلامی 
کوتا و اندونگ  کیفیت، جوان و آینده داری هستند. کا بازیکنان با
هم در خط میانی سرعت بسیار خوبی به خط هافبک داده اند. 
مطمئن باشید با این کیفیتی که در این دو هفته دیده ایم استقلال 

یکی از مدعیان اصلی در این فصل خواهد بود.

همدانی ستار
کارشناسفوتبال

نامجومطلق: تمرکز نکونام روی تیمش باشد تا حواشی! 


